
P O  T I C H É  N O C I

přišel rušný den, o kterém již evangelista 
Lukáš nic nepíše. Shánění obživy, praní 
plenek, vaření… Prostě každodenní sta-
rosti, které po svátečních dnech čekaly 
i nás. A uprostřed všech těch obyčejných 
záležitostí přišla podle Matoušova po-
dání nečekaná návštěva mudrců, která 
ukázala poslání, s nímž Ježíš přišel na 
naši zem. Tak se i slavnost, které lidově 
říkáme „tří králů“, vynořila v závěru 
našeho prvního lednového pracovního 
týdne. Jenže zatímco slavnost Narození 
Páně nocí začíná, slavnost Zjevení Páně 
jí končí. Byla to noc strachu i odhodlání 
nepoddat se mu, noc útěku do Egypta. 
Ježíš a jeho rodiče se stali emigranty, 
uprchlíky před zlobou, která se neštítí 
zabíjet bezbranné. A tato noc trvá, pro-
tože se Herodes dál nebojí Boha, zato 

se ukrutně bojí o svou moc. Jenže láska 
neovládá, ani nechce být ovládána, jak 
říká Chalíl Džíbrán ústy svého Proroka. 
A tak je Ježíš uprostřed nás v našich 
ukrajinských bratřích a sestrách, a spo-
lečně s modlitbou na rtech vyhlížíme 
ráno.                                            MiM
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S P O L E Č E N S T V Í   naší farnosti a jeho záležitosti

Prosincová pastorační rada

V úterý 13. prosince proběhlo setkání 
pastorační rady, které se věnovalo pro-
vozním záležitostem farnosti. P. Artur 
informoval, že na faře v místnosti č. 2 
byl položen koberec, bude řešeno vy-
účtování.  

V kostele svatého Václava je umístě-
na tiskárna, která slouží ke kopírování 
materiálů pro farní aktivity.  Není na-
pojena na počítač. Bylo domluveno, že 
Vláďa Jeništa v ní vymění toner. Do bu-
doucna by měl výměnu toneru zajišťo-
vat někdo z těch, kdo tiskárnu využívají. 
Účtenka za nákup mu bude proplacena. 

V současné době není v kostele svaté-
ho Václava zřízen internet. Bylo rozhod-
nuto, že zatím zřizován nebude. Není 
pádný důvod, aby se to vyplatilo.  

Mluvili jsme o zapojení naší farnosti 
do akce Vánoční městečko na Čechově 
náměstí, kterou organizuje MČ Prahy 
10. Odemykání a zamykání kostela sva-
tého Václava je zajištěno. Před kostel 
se během programu budou dávat áčka 
s informací o otevřeném kostele. Moc 
děkujeme všem farníkům, díky jejichž 
službě mohou účastníci Vánočního měs-
tečka navštívit kostel svatého Václava.  

Tématem setkání bylo i dořešení pří-
pravy našich kostelů na vánoční svátky, 
např. kdy se budou stavět stromky v kos-
tele svatého Václava a betlém v kostele 
svatého Mikuláše a kdo se o to postará. 

Vláďa Jeništa informoval o přípra-
vách společenského večera naší farnos-
ti. Jsme všichni srdečně zváni v pátek 

20.  ledna od 19 hodin do kulturního 
centra Vzlet. Letošní téma společenské-
ho večera je trochu agentské „Protře-
pat, Nemíchat“. Vstupenky lze kupovat 
v kostele po bohoslužbách za zvýhod-
něnou cenu. 

Jak už pravděpodobně víte, byl zří-
zen nový informační kanál naší farnosti 
novinky@farnostvsovice.cz. Kdo chcete 
i nadále dostávat farní časopis Vinice 
elektronicky, musíte se k odběru nově 
přihlásit. Návod na přihlášení najdete 
v tištěné podobě vzadu v kostele sv. Vác-
lava. Pomoc s přihlášením nabízí Pa-
vel Kryl, jeho e-mailová adresa je pavel.
kryl@farnostvrsovice.cz.  

Příští setkání pastorační rady se 
uskuteční v úterý 17. ledna 2023.   LH

Představení pastorační 
rady a volby do ní

Pastorační rada je skupinou lidí, kte-
ré předsedá farář a jejímž úkolem je 
pomáhat mu podle možností radou 
i spoluprací. To je samozřejmě úkol nás 
všech, farníků, abychom fungovali jako 
společenství podle Kristova přání, nic-
méně pastorační rada je k tomu zvlášť 
ustanovena v souladu s arcidiecézními 
stanovami. Obměňuje se po pěti letech, 
přičemž té naší vyprší mandát letos na 
jaře. Rok 2023 tak bude rokem voleb-
ním nejen na celostátní úrovni kvůli 
volbě prezidenta, nýbrž volby proběh-
nou i v našem společenství. Prvním 
krokem v tomto procesu budiž tento 
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stručný článek, ve kterém se pokusím 
pastorační radu vršovické farnosti před-
stavit. 

Naši pastorační radu tvoří tři skupin-
ky členů. Někteří jsou v ní takříkajíc 
„z funkce“, a to pan farář Artur Matus-
zek, dále jáhen Jenda Rückl, ředitelka 
naší farní charity Hanka Kučerová Re-
chnerová a také Helenka Plachá (dří-
ve Jiřinka Haaszová) jakožto zástupce 
ekonomické rady; dokud u nás působil, 
patřil samozřejmě do rady i náš pasto-
rační asistent Martin Peroutka. Dru-
há skupina jsou zvolení členové, a to 
Lída Borská, Vláďa Jeništa, Pavel Kryl 
a Míla Müller ml. Třetí skupinu pak 
tvoří farnice a farníci, které pan farář 
do rady jmenoval: naše „zpravodajkyně“ 
Anička Duchková, tajemnice rady Lída 
Hobzová a také Vojta Tutr, který se 
podílí na pastoraci mládeže. 

Rada se schází jednou měsíčně kromě 
prázdnin, zpravidla třetí úterý v měsíci. 
Na samém začátku pastoračního roku 
se věnuje sestavení kalendáře, během 
roku pak v první řadě provozním zále-
žitostem, jako je příprava farních akcí, 
upřesnění pořadu bohoslužeb o svátcích 
apod. Několikrát do roka je setkání 
věnováno obecnějšímu tématu.  

V průběhu uplynulého pětiletého 
období čelila naše farnost několika 
výzvám. Na jaře 2019 jsme se dozvě-
děli, že arcibiskupství přestane přispí-
vat na mzdu pastoračního asistenta. 
K tomuto problému jsme uspořádali 
první vršovické farní shromáždění, na 
kterém jsme domluvili, že financová-
ní převezmeme formou dobrovolných 
příspěvků farníků. Vznikly také dvě 
pracovní skupiny k vytvoření finanční 
a pastorační koncepce farnosti, které 

na podzim začaly pracovat. Na počátku 
roku 2020 však přišla pandemie a s ní 
zmražení prakticky všech farních akti-
vit, ochromena byla i pastorační rada. 
V létě 2021 ukončil své působení v roli 
pastoračního asistenta Martin Perout-
ka. Pastorační rada se poté věnovala 
hledání náhrady a inventuře farních 
aktivit a jim příslušných služeb, a to mj. 
na celodenním setkání 17. 11. 2021. Jako 
nejpalčivější problém se ukázala chybě-
jící koordinace informačních toků, tuto 
službu naštěstí na jaře 2022 převzala 
Anička Duchková. Potřebu doplnit řady 
dobrovolníků v nejrůznějších oblastech 
života farnosti jsme se pokusili řešit 
dalším farním shromážděním v květnu 
2022, došlo však jen k dílčímu doplnění 
skupiny dobrovolníků (redakce Vinice, 
nové biblické hodiny). 

Z uvedeného je zřejmé, že před novou 
pastorační radou stojí řada úkolů, takže 
si na výběru jejích členů dejme záležet. 
Proces bude probíhat takto: 
• do neděle 5. února je možné nomi-

novat kandidáty, a to emailem na 
adresu kancelar@farnostvrsovice.cz; 
každý, kdo se cítí být součástí naší 
farnosti, může navrhnout jednu nebo 
i více osob, a to včetně sebe; pokud je 
to možné, prosíme uvést i kontakty 
na navrženou osobu; 

• do neděle 19. února budou potenciál-
ní kandidáti osloveni, zda nominaci 
přijímají; 

• ti, kteří přijmou, se představí v břez-
novém čísle Vinice (vyjde 5. 3.); 

• vlastní volby proběhnou v neděli 
26. března po obou dopoledních bo-
hoslužbách. 

Z pověření pastorační rady sepsal 
Míla Müller ml.
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Farní charita                     (1 Kor 13,3n)

Děkujeme za adventní sbírku pro po-
třeby finančně znevýhodněných bliž-
ních. Po obou mších sv. jsme vybrali 
17 642 Kč a 62 €. Peníze jsme letos 
vložili na účet, abychom je následně 
mohli použít na příslušné účely. 

Předání 74 vánočních dárků podle 
přání velice chudým spoluobčanům 
Prahy 10, příp. jejich sociálním pra-
covníkům, se v kostele sv. Mikulá-
še vydařilo. Děkujeme předně velice 
všem dárcům, příslušným sociálním 
pracovníkům, zvláště paní Tiefen-
bachové, za zprostředkování, panu 
faráři, panu místostarostovi Kašpa-
rovi a Daně Vackové za laskavá a po-

vzbudivá slova, paní kostelnici, paní 
varhanici Buďárkové a i všem pří-
tomným obdarovaným za krásnou at-
mosféru. Vyřizujeme od nich veliké díky. 

Koledování v rámci Tříkrálové sbírky 
máme domluvené jako každoročně také 
v Atriu Flora a na MÚ P10. Věříme, 
že budeme mít dostatek koledníků, je-
jichž společné závěrečné sdílení plánu-
jeme na čtvrtek 12. ledna od 16.00 hod. 
v sále kostela sv. Václava: „ … my také 
vystupujem a nový rok vám vinšujem“.

Za fachu Hanka 
charita@farnostvrsovice.cz 

hana.rechnerova@farnostvrsovice.cz 
721 444 323 

č. účtu: 3400038319/0800

P Ř E D S T A V E N Í  naší farnosti

Miloslav Müller starší (80 let) 

Představ si, že ti je opět 12 až 18 let. Kde 
jste bydleli? 

Bydleli jsme v Dobřichovicích na Be-
rounce. Od té doby mám rád řeku. 

Kolik vás bylo doma? 

Bylo nás celkem šest: rodiče, tři děti 
a teta, neprovdaná sestra naší maminky.
Tetu jsme měli rádi, skoro jako ma-
minku.

 

Kolik vás bylo na základce?  

Třídy se dělily na oddělení A a B. V ka-
ždém z nich bylo asi 30 dětí. Vyučovalo 
se střídavě dopoledne a odpoledne. 

Co se tenkrát dělo ve společnosti, co to 
bylo za dobu? 

Doba byla převratná, vyvlastňovalo se 
velkým tempem. V Dobřichovicích měl 
řád křižovníků s červenou hvězdou vel-
kostatek; ten byl vyvlastněn brzy. Stát 
pak nutil místní sedláky založit jednot-
né zemědělské družstvo. To se státu 
nakonec podařilo v polovině 60. let. Po-
dobně zanikaly živnosti, např. drobní 
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obchodníci, a bylo vytvořeno družstvo 
Jednota. 

Čím žili tví vrstevníci? 

Ve věku 12 let jsme ještě trávili hodně 
času průzkumem brdských Hřebenů 
nad Dobřichovicemi. Několik let nato 
jsme už většinou studovali na některé 
střední škole; já konkrétně na Gymná-
ziu v Radotíně. 

Jak vypadal tvůj život jako věřícího? 
A život ve farnosti? 

Dobřichovice byly v té době samostat-
nou farností. S rodiči jsme se účastnili 
každou neděli mše svaté. Můj bratr 
Vláďa a já jsme ministrovali; já asi do 
14 let. V té době rychle klesal počet věří-
cích v kostele. To platilo zvlášť pro děti. 
Důvodem bylo mj. to, že se lidé báli. 
V kostele byl špicl, který dával hlášení 
o tom, kdo se účastní bohoslužeb. (Jiný 
zase hlídal dění v obci.) 

Jaké osobnosti tě v té době oslovovaly? 

Kromě rodičů to byl Pater Rosůlek, 
redemptorista, který se věnoval mini-

strantům ve farnosti sv. Pankráce. Se-
známil jsem se s ním prostřednictvím 
Františka Kylara. Dále to byl dr. Zde-
něk Boháč, který krátce působil jako 
učitel v Radotíně. Později jsem se s ním 
sešel ve vršovické farnosti. Velmi mne 
ovlivnily rozhovory s ním. 

Můžeš to své „tenkrát“ porovnat se sou-
časností? 

Dnes mají mladí lidé nesrovnatelně vět-
ší možnosti scházet se, zvlášť ve svých 
farnostech. Být také členy křesťanských 
organizací, vzdělávat se ve víře atd.  

Kdybys mohl, co bys chtěl říci mládeži 
mezi 12. a 18. rokem života? 

Aby si vážili svých rodičů.  Aby se ne-
snažili odtrhnout se od své rodiny. Když 
rodinné vztahy trvají celý život, je to 
krásné. Také aby využili možností začle-
nit se do dění ve farnosti, i do katolic-
kých organizací a tam si najít opravdové 
přátele. 

Otázky připravil Petr Svoboda
.

P R O S T O R   pro sdílení myšlenek a nápadů

O životě z víry s Anselmem Grünem

„Každý, kdo se snaží upřímně žít z víry 
v Krista, musí vyznat, že se mu v du-
chovním životě staví do cesty četné 
překážky. Nejsme schopni plně docenit 

hloubku Boží lásky k nám. V různých 
formách nás svazuje strach. Nevíme 
si dlouhodobě rady ve vztazích. Víme 
dobře o svých stinných stránkách, ale 
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nedovedeme pracovat na jejich nápravě. 
Jsme v zajetí předsudků v důležitých 
otázkách víry. Máme na sebe příliš vel-
ké nároky, nebo si naopak nedovedeme 
v životě vytvořit pevný řád. A když si 
nějaký řád vytvoříme, nemáme často 
síly ho dodržovat.“ 

P. Anselm Grün je benediktinský 
mnich, známý duchovní spisovatel, kte-
rý ve svých knihách propojuje moderní 
poznatky psychologie s tradičními po-
stupy duchovního vedení podle mnišské 
tradice, textů církevních otců a velkých 
osobností církve. Ve svém domovském 
klášteře v bavorském Münsterschwar-
zachu pořádá přednášky a  duchovní 
cvičení pro různé potřebné (kněze, 
řeholníky, členy pomáhajících profesí, 
manažery). O vztahu víry a psychologie 
v jednom rozhovoru řekl: „Můj vztah 
k Bohu může být živý jen tehdy, když 
mu dokážu nabídnout vše, co se ve mně 
skrývá. Někteří zbožní lidé nabízejí 
Bohu jen část sebe sama, ale nejsou 
schopni mu svěřit svá zranění, která 
jsou hluboko v duši. Jejich vztah k Bohu 
pak nemůže být úplný. Psychologie mi 
může pomoci smířit se s mými zranění-
mi, ale nemůže mi dát smysl života. Ten 
mohu dostat jen skrze víru.“ 

Od poloviny 90. let navštěvoval Čes-
kou republiku, vedl duchovní cvičení 
a pořádal přednášky a besedy, kdy mu 
jejich účastníci nebo čtenáři jeho knih 
kladli otázky. Některé otázky a jeho od-
povědi obsahuje malá knížka O životě 
z víry, vydaná Karmelitánským nakla-
datelstvím v roce 2007, z níž přinášíme 
následující ukázku.

Nesmíme se vzdávat naděje 
Naděje je důležitou křesťanskou ctností. 
Dante, autor Božské komedie, umís-
til ve svém líčení nad pekelnou bránu 
nápis: „Vzdej se vší naděje!“ Místo bez 
naděje se stává peklem. Naděje nám 
vlévá vnitřní život. Otvírá nás pro bu-
doucnost a umožňuje nám kráčet jí 
vstříc s důvěrou. Ale naděje je důležitá 
i pro společenství. Jak říká francouz-
ský filosof Gabriel Marcel, naděje je 
vždycky doufáním v tebe a doufáním ve 
mne. Doufám-li v někoho, nevzdávám 
to s ním, přestože vím, že to s ním v da-
ném okamžiku nevypadá zrovna růžově, 
nebo že jde zrovna po špatné cestě. Na-
děje má moc proměňovat. Křesťanská 
nauka o ctnostech řadí naději k lásce 
a víře. Naděje nám rozšiřuje duši. Do-
dává nám odvahy, abychom se nikdy ne-
vzdávali – abychom se nevzdávali naděje 
pro sebe, ani pro druhé, nýbrž abychom 
s důvěrou procházeli životními turbu-
lencemi, vždyť s námi je Bůh. V loďce 
našeho života s námi sedí Ježíš – ten, 
který zemřel a vstal z mrtvých. On je 
tím vlastním a nejhlubším základem 
naší naděje. Ukazuje, že i sama smrt 
a  ztroskotání na kříži nás nedokáže 
o naději připravit. Láska je silnější než 
smrt. To je skutečný základ naší naděje. 

Apoštol Pavel hovoří o naději ve svém 
listu k Římanům. Doufáme v to, co ne-
vidíme. „Ale doufáme-li v něco, co ještě 
nevidíme, čekáme na to s vytrvalostí.“ 
(Řím 8,25). Doufám v to, co není zjevné, 
v uzdravující moc v mé duši, kterou čas-
to přehlížím, v lásku, která se právě zdá 
dohasínat, doufám v dobré jádro v člo-
věku, i když je zrovna nevidím, protože 
se dotyčný chová agresivně. Naděje vede 
ke spáse, která je v nás také neviditelná, 
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ale která má být zjevena. Naděje smě-
řuje k tomu, co do nás Bůh vložil, aby 
to naplno zazářilo, k tomu, aby se v nás 

neviditelné postupně začalo zjevovat. Je 
ovšem zapotřebí trpělivosti.

                            Jana Gottwaldová

P O Z V Á N Í   na leden 

V období od 3. do 9. ledna probíhá 
(nejen) v naší farnosti Tříkrálová sbír-
ka, moc děkujeme všem zúčastněným.  

V úterý 17. ledna od 19 hodin se na 
faře sejde pastorační rada farnosti. 

V pátek 20. ledna se od 19 hodin 
uskuteční Společenský večer v KC Vzlet. 
Letošní téma je trochu agentské: „Pro-
třepat, Nemíchat“. Vstupenky lze kou-
pit v kostele za zvýhodněnou cenu, na 
místě určitě nebudou levnější. Zájemci 
o předtančení se můžou hlásit u Vládi 

Jeništy. Letos budeme, stejně jako loni, 
potřebovat pomoc před, při i po skon-
čení večera. 

V neděli 29. ledna bude při nedělní 
mši svaté od 10.30 probíhat požehnání 
dětem, které v květnu přistoupí k prv-
nímu svatému přijímání. 

V neděli 29. ledna v 16.30 zveme děti 
a rodiče na vršovickou faru na předsta-
vení loutkového divadla. Na programu 
je pohádka Princ Bajaja. 

…   a na léto

Letošní dětský farní tábor se uskuteč-
ní ve dnech 6. – 13. srpna 2023. 

Ve vršovické farnosti pořádáme v ter-
mínu od 12. do 19. srpna letní pobytový 
zájezd do Alp s duchovním doprovo-
dem (s organizací mládeže JEKA CS 

– Brusel). Místo pobytu: Schladming/
Dachstein, cena: 9 610 Kč včetně stra-
vy. Děti do 7 let mají na pobyt a stravu 
slevu 50 %.  

Lhotecká farnost pořádá od 17. do 
26. září 2023 poutní zájezd do Řecka 
(Kláštery Meteora aj.) za doprovodu 

P. Stanislawa Góry. Předběžná cena: 
13–14 000 Kč bez stravy. Zájezd se usku-
teční autobusem, první cíl (Soluň) je od 
Prahy vzdálen 1 500 km. 

Podrobné informace o obou zájezdech 
a přihlášky: Olga Polanská, 604 208 771, 
e-mail: olga.polanska@seznam.cz. 
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Vydává farnost u kostelů sv. Mikuláše a sv. Václava Praha-Vršovice, www.farnostvrsovice.cz. Neprodejné, ná-
klady na tisk hrazeny ze sponzorského daru a z vašich příspěvků. Vydání příštího čísla je plánováno na 5.2., 
příspěvky dodávejte nejpozději v pátek 27. 1. Kontakt: vinice@farnostvrsovice.cz, tel: 732 736 728. Šéfre-
daktor: Míla Müller ml. (MiM). Další autoři: Lída Hobzová (LH), Hana Kučerová Rechnerová (Hanka), Petr 
Svoboda, Jana Gottwaldová, Anna Duchková. Korektura: Alena Líškay Králíková. Sazba: Marcel Kukuczka.

P O Ř A D  B O H O S L U Ž E B   a další základní informace

neděle 8.30 kostel sv. Václava (náměstí Svatopluka Čecha)
neděle 10.30 kostel sv. Václava (náměstí Svatopluka Čecha; rodiny s dětmi)
úterý 18.00 kostel sv. Mikuláše (Vršovické náměstí)
středa 18.00 kostel sv. Václava (náměstí Svatopluka Čecha)
čtvrtek 8.00 kostel sv. Mikuláše (Vršovické náměstí)
pátek 18.00 kostel sv. Václava (náměstí Svatopluka Čecha)
sobota 8.00 kostel sv. Mikuláše (Vršovické náměstí)

Svátost smíření / duchovní rozhovor

Příležitost k setkání s knězem a k svátosti smíření je vždy půl hodiny přede mší 
svatou v kostele sv. Václava (středa, pátek, neděle), nebo po dohodě s farářem.

Kontakty

Webové stránky farnosti
 www.farnostvrsovice.cz

Čísla účtu farnosti
 na provoz farnosti: 280828389/0800

Informační servis farnosti
 (nedělní ohlášky, farní web a facebook, 

sekce „Pozvání“ ve farním časopise) 
obstarává Anna Duchková 
email: kancelar@farnostvrsovice.cz 
telefon: 725 561 709. 

Farář Mons. Artur Matuszek, Th.D.
 tel: 607 084 855
 farar@farnostvrsovice.cz
Výpomocný duchovní 

P. RNDr. Mgr. Pavel Křížek
 email: pavel-krizek@volny.cz
Farní kancelář pro veřejnost
 fara – Vršovické nám. 84/6 (u kostela 

sv. Mikuláše)
 email: kancelar@farnostvrsovice.cz
Dary a finanční záležitosti  – Ivona 

Nováková
 email: yvonanovakova@email.cz
Matriky – Jana Biskupová
 email: kancelar@farnostvrsovice.cz


